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»بودجه دانشگاه ها تنها کفاف گذراندن امور جاری را می دهند«، »چالش 
بودجه؛ دســـت دانشـــگاه ها را برای پرداختن به حوزه های فناوری بســـته 
اســـت« و جملاتی از این  دســـت که از یک ســـو نشـــان دهنده وابستگی 
کامل آنها به بودجه های نفتی است؛ این مهم را هم یادآوری می کند که 
دانشگاه ها برای اثرگذاری در عرصه فناوری و حل مشکلات کشور باید 
 پتانسیل دانشگاه ها 

ً
خیال شـــان از بعد مســـائل مالی راحت باشد. قطعا

این امکان را فراهم می کند که بتوانند به سمت درآمدزایی حرکت کنند اما 
به نظر می رسد وابستگی به بودجه های نفتی در تمام بیش از چهاردهه 
گذشـــته باعث شـــده این کار چندان هم برایشان آسان نباشد. همچنین 
طی ســـال های اخیر با بدتر شـــدن شـــرایط مالی، تنها مســـیر پیش روی 
دانشـــگاه ها هم تســـریع در ارتباط گیری با صنایع در راســـتای رســـیدن به 
منبـــع درآمـــد اختصاصی و البته حل چالش های آنهاســـت. مســـیری که 
چالش های خاص به خودش را هم دارد. مسعود میرزائی شهرابی، رئیس 
دانشـــگاه فردوســـی مشـــهد در گفت وگو با »فرهیختگان« معتقد اســـت 
اگر به ســـمت درآمدزایی حرکت نکنیم، عملاً در آینده شـــرایط به مراتب 
بدتری را شاهد خواهیم بود؛ موضوعی که البته رسیدن به آن اهتمام بالای 
رؤسای دانشگاهی و داشتن نگاه ملی فعالان بخش خصوصی و صنعتی 

را می طلبد. متن کامل این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

داشتن قراردادهای پژوهشی یکی از مهم ترین راه ها برای رفع کمبود مالی دانشگاه ها 
محسوب می شود. در مجموع چقدر توانسته ایم به این سمت حرکت کنیم؟

ما امروز 13 دانشگاه برتر در کشور داریم که اساس آنها بر پایه تولید علم می چرخد. 
یعنی آنها بودجه نفتی را دریافت و به علم تبدیل می کنند که اتفاق مبارکی است 
اما اتفاقاتی که در طول ســـال های گذشـــته رخ داده، باعث شـــده تا امروز دیگر 
این دانشگاه ها نتوانند به روال سابق ادامه دهند. در اینجا بد نیست نگاهی به 
وضعیت دنیا در این زمینه داشـــته باشـــیم. ما ســـندی به نام استنفورد داریم که 
می گوید از سال 2040 میلادی باید از انرژی های فسیلی به سمت انرژی های سبز 
حرکت کنیم که شامل لیتیوم، مس، اورانیوم و امثالهم می شود. لیتیوم در ساخت 
باتری ها و مس در ساخت تربیون ها استفاده می شود و کاربردهای اورانیوم هم 
مشخص است. دنیا امروز به چنین سمتی حرکت کرده است. نکته دیگری که 
من معتقدم دلیل نوشتن این سند بوده، آن است که کشورهای اروپایی معتقدند 
باید از وابستگی به نفت خلاص شوند. البته این مسئله برای امروز هم نیست، 
، 5 و 6 دانشـــگاه مطـــرح آمریکا اعلام می کنند که باید به  کـــه زمـــان بوش پدر چرا
عناصری مانند لیتیوم، مس، اورانیوم و تالک دسترســـی داشـــته باشـــند و بوش 
پدر نیز با لشکرکشی به افغانستان این مواد را تأمین می کند. باید به این مسئله 
هم اشـــاره کنم که تالک ماده اولیه برای ســـاخت مواد بهداشتی و آرایشی است 
که چون همه این عناصر در افغانستان بود، آمریکا به این کشور حمله کرد. اما 
ما کماکان در خواب تولید علم بودیم و با وجود اینکه چنین اتفاقاتی در غرب 
در حال رخ دادن بوده و هست، ما در کشورمان به دنبال تولید علمیم. روندی که 
باعث شد حتی در سال هایی از ترکیه پیشی بگیریم؛ هرچند الان دوم منطقه ایم 
یا عربســـتان در حال نزدیک شـــدن به ما اســـت اما به صورت کلی در فکر تولید 
علم بوده ایم. از طرف دیگر صنعت هم در همه این سال ها، نیازهایش را از طریق 
خارج برطرف کرده و بسیار محدود با دانشگاه ها برای رفع مسائلش قرارداد منعقد 
کرده است. دلیلش هم این بوده که صنعت اصلا اعتمادی به دانشگاه ندارد. 

، چقدر توانســـته اید مشکلات  شـــما به عنوان یکی از دانشـــگاه های مهم کشـــور
مالی تان را از مسیر چنین قراردادهایی برطرف کنید؟

خوشبختانه از زمانی که بنده رئیس دانشگاه فردوسی مشهد شده ام، تلاش 
ی که با فولاد  ی شود، به طور کردم تا رابطه بین این دانشـــگاه با صنعت بازســـاز
سنگان قراردادی را منعقد کردم. این فولاد آهن را استحصال کرده و باطله آن 
را به فروش می رساند و در باطله نیز عناصر و سنگ های قیمتی خوبی وجود 
دارد و امـــروز چندیـــن قـــرارداد با مبلغی بیش از 20 میلیارد تومان از طریق این 
فولاد به دانشگاه فردوسی مشهد آورده ایم. اما واقعیت این است که مسئولان 
مطـــرح بخش خصوصـــی و صنعتی تصـــور می کنند دانشـــگاه ها نمی توانند 
مشکلات آنها را حل کنند. یعنی معتقدند وقتی به دانشگاه ها پروژه می دهند، 
چون دانشگاه ها به انجام پژوهش در قالب مقاله و پایان نامه عادت کرده اند، 
یتیکال برای صنعت بنویســـند  گویی در پروژه ها هم می خواهند گزارش تئور
تش اســـت. دلیل این مســـئله هم آن  در حالی که صنعت دنبال حل مشـــکلا
است که تصور می کنند دانشگاه وقت کافی نگذاشته تا حل مسائل صنعت 
را در حـــوزه اجـــرا تمرین کند؛ به همین دلیل ترجیح می دهند راه خودشـــان را 
ی که در سال جدید  ، کار بروند. البته اتفاقات دنیا می طلبد 13 دانشگاه برتر
دانشگاه فردوسی مشهد شروع کرده را دنبال کنند، یعنی عملا باید به سمت 
عقد قراردادهای واقعی برای حل چالش های مختلف صنعت یا ایجاد ارزش 

افزوده بیشتر حرکت کنیم.
 

وضعیت بودجه ای دانشـــگاه ها در شـــرایط امروز چقدر دســـت این مراکز را برای 
انجام فعالیت هایی پژوهشی بسته است؟

بودجه دانشگاه فردوسی مشهد با نگاه مثبتی که شهید رئیسی به دانشگاه ها 
داشـــت، امروز 1.2 همت اســـت اما 95 درصد آن صرف حقوق و مزایا می شـــود 
و تنها 5 درصد را می توانیم در حوزه فناوری هزینه کنم. هفته گذشته سری به 
یم و  دانشکده کشاورزی زدم، به اعضای هیئت علمی گفتم ما دیگر بودجه ندار
باید بروید و مشکلات صنعت را حل کنید تا آنها پول و ارز کشور را به کشورهایی 
مانند چین برای حل مشکلات شان نبرند. ما در یک قرارداد توانستیم 20 میلیارد 
تومـــان پـــول عاید دانشـــگاه کنیم. مســـئله دیگر اینکه امروز فولاد ســـبز در دنیا 
یادی لازم است  مطرح است و با توجه به اینکه برای تولید فولاد، مصرف آب ز
یست به شدت تخریب می شود، دنیا به سمت تولید فولاد  و همچنین محیط ز
ســـبز رفته و در این شـــرایط چرا مســـئولان این فولاد نباید مسائل شان را از طریق 
دانشـــگاه های خودمان حل کنند؟ البته نباید این مســـئله را هم نادیده گرفت 
که قطعا این بخش می خواهد تنها مسئله اش را حل کند و اینجا به جای اینکه 
یکال حرکت کنند، به سمت  اســـاتیدمان به ســـمت تعریف پروپوزال های تئور

تولید مقالاتی بروند که مشکلی از صنعت را حل می کند. 

امروز دانشگاه های مهم دنیا سهم بالایی از تأمین مالی را از طریق چنین قراردادهایی 
دنبـــال می کننـــد. اگـــر دانشـــگاه های ایرانی به این نقطه برســـند، چـــه تحولاتی را 

می توانند رقم بزنند؟
در دانشـــگاهی بـــه نـــام اســـتنفورد 80 درصـــد بودجـــه عمومی از طریـــق درآمد 
گـــر بتوانیم 80  یم، ا اختصاصـــی اســـت. یعنـــی وقتی مـــا 1.2 همت بودجـــه دار
درصد آن را از طریق درآمد اختصاصی تأمین کنیم، رقمی معادل 900 میلیارد 
تومان وارد دانشگاه می شود. می دانید با این کار چقدر دانشگاه زنده می شود؟ 
تش حل شده هم ارز از کشور خارج  اگر چنین روزی برسد، هم صنعت مشکلا
نمی شود و هم ما توانسته ایم پول به دانشگاه تزریق کرده و هم اشتغال دانش بنیان  
تأمین می شود. اما اگر بخواهیم به همین سبک و سیاق  45سال گذشته ادامه 

دهیم، یعنی بودجه نفتی را بگیریم و آن را تنها به مقاله تبدیل کنیم؛ راه به جایی 
نخواهیم برد. نکته مهم دیگر آن است که در حوزه مقالات هم در پازل غربی ها 
بازی می کنیم؛ چراکه آنها چالش های صنعتی شان را در قالب یک مقاله منتشر 
می کنند. در مقابل ما مقالات آنها را دیده و ازشان الگو می گیریم و پروپوزال ها را 
هم بر همین اساس تعریف می کنیم؛ درنهایت نیز پازل آنها را تکمیل می کنیم. 
واقعیت آن است که ما امروز به یک کارگر بی جیره و مواجب برای آنها تبدیل 

شده ایم که باید جلوی چنین اتفاقی را گرفت. 

، حتی 13 دانشگاه اول هم آن طور که باید  اصلی ترین دلایلی که دانشگاه های کشور
به سمت درآمدزایی از محل قراردادهای پژوهشی حرکت نکرده اند را چه می دانید؟
جســـارت، باانگیزه بودن و جوان بودن رئیس دانشـــگاه می تواند الزامات لازم را 
برای حرکت به سمت عقد قراردادها تأمین کند. البته منظور از جوان بودن، از 
لحاظ سنی نیست. اما رئیس دانشگاهی که بخواهد در اتاق خود بماند قطعا 
نمی توانـــد رضایـــت بخش خصوصی و صنعتی را بـــرای قراردادها تأمین کند. 
قطعا رؤســـای دانشـــگاه ها باید حوصله پیگیری این مســـائل و دغدغه مندی 
بالایی داشـــته باشـــند؛ به ویژه در این 13 دانشـــگاه که باید بتوانند درآمدزایی 
برای خودشان ایجاد کنند. مقام معظم رهبری در دیداری که با مسئولان دولت 
یم،  یم و همچنین پول هم کم دار چهاردهم داشتند، عنوان کردند وقت کم دار
در حالی که تا به حال چنین مسئله ای را از زبان ایشان نشنیده بودیم. به قول 
شما در بازگشایی و شروع سال تحصیلی، رئیس جمهور هم به این مسئله اشاره 

کرد که این نشان می دهد حتما باید به این سمت حرکت کنیم. 
یکی از چالش های ما این اســـت که جســـارت در بین رؤســـای دانشـــگاه ها کم 
است. یعنی آنها تصور می کنند باید بروند به اصطلاح التماس بخش خصوصی 
و فلان مسئول را کنند تا شاید بتوانند قراردادی را منعقد کرده و از طریق آن درآمد 
داشته باشند. هرچند قطعا باید به اصطلاح بدو بدو داشته باشند اما مسئله 
اصلی این است که آنها چنین پستی را قبول کرده اند و قطعا باید برای رسیدن 
بـــه اهداف مـــان کار کنیـــم. البته بخش خصوصی هـــم باید نگاه ملی به قضیه 
داشـــته باشـــد. گاهی می شـــنویم در بخش خصوصی می گویند، اگر بخواهیم 
مشـــکلات مان را از طریق دانشـــگاه های داخلی حل کنیم، آن وقت ســـفرهای 
خارجی مان کاهش پیدا می کند؛ هرچند امیدوارم چنین روایت هایی اشتباه 
باشـــد اما باید این نگاه را تغییر داد تا از این طریق بتوانیم ثروت آفرینی داشـــته 
باشیم. نمی توان یک سری از ویژگی ها را نادیده گرفت. ایرانی در دنیا به نخبگی 
شهره است و مقام معظم رهبری هم از حوزه علم و فناوری کشور حمایت می کنند 
و دولت سیزدهم و چهاردهم هم دنبال این حوزه بوده و هستند؛ پس لازم است 

بتوانیم در این عرصه نقش جدی تری داشته باشیم. 

با توجه به تورم ســـالانه، طبیعتا در آینده مشـــکلات بیشـــتری را برای دانشـــگاه ها 
خواهیم داشت. تصور می کنید تداوم این شرایط چه مسیری را پیش روی آموزش 

عالی خواهد گذاشت؟
گر دانشگاه ها به این سمت نروند، حتما مشکلات عدیده تری را برای کشور  ا
خواهیم داشـــت. امروز نســـل زد زمزمه هایی از این دست دارند که دیگر پاس 
کردن واحدهای درسی به چه دردشان می خورد یا چرا از همان اول صاحب 
گر می خواهیم اقتصاد  شـــغل نیســـتند؟ در این وضعیت الزام آن اســـت که ا
دانش بنیـــان رونق پیدا کند، باید به ســـمت چنیـــن پروژه هایی حرکت کنیم. 
یعنی من استاد دانشگاه 5 نفر از دانشجویان و دکتری ام را به فولاد سنگان ببرم 
گذار کنم.  و چند مورد از مهم ترین مشکلات این بخش را به این دانشجویان وا
، علاوه بر توفیقاتی که برای حل مشکلات پیدا می کنیم،  قطعا در طول مسیر

خود به خود باعث می شـــود تا مســـئولان این فولاد، خودشـــان پیشنهاد دهند 
که برخی از دانشجویان را بعد از فارغ التحصیلی استخدام  کنند. خبر بد این 
ی ما در کشور بسیار پایین است. مثلا در همین فولاد سنگان  است که بهره ور
هنوز فناوری و نوآوری لازم برای رفتن به اعماق بیشتر زمین و استحصال فلزات 
یـــم و این صنعـــت در عمق های پایین کار را دنبال می کند، در  از آنجـــا را ندار
یم و دانشجوی ایرانی تلاش کند تا بتوانیم به  حالی که باید به این سمت برو
نَا، 

َ
همْ سُـــبُل نَهدِیَنَّ

َ
ی ها برســـیم. خدا در قرآن می گوید جَاهدُوا فِینَا ل این فناور

ی از یافته های دانشمندان به دلیل کمک خداوند است  یعنی معتقدم بسیار
که به ذهن آنها می رسد اما همین آیه نشان می دهد قطعا خودمان نیز باید در 
یم، دانشگاه ها  گر ما به ســـمت ارتباط با صنعت نرو یم. ا این مســـیر قدم بردار
فقیر شـــده، ایجاد اشـــتغالی نخواهیم داشـــت و قطعا مشکلات اجتماعی و 
فرهنگی بیشـــتر خواهد شـــد. برای جلوگیری از چنین مســـائلی لاجرم باید به 
یم. ما ظرف یک ماه رایزنی توانســـتیم 20  ســـمت تحقق این مســـئله پیش برو
میلیارد تومان درآمد داشـــته باشـــیم. همچنین به صورت غیرمســـتقیم بســـتر 
را بـــرای ترغیـــب ازدواج در میـــان دانشـــجویان به ویـــژه دکتری کـــه می تواند با 
چنین پروژه هایی درگیر شـــده و درآمدزایی داشـــته باشـــد، فراهم کنیم. نفت 
یک زمان قیمت بالایی داشت و به راحتی به فروش می رسید اما امروز دیگر 
چنین شرایطی را ندارد و طبیعتا مشکلات در آینده بیشتر هم خواهد شد. 

پیش بینی تان برای درآمدهای اختصاصی تا پایان سال چقدر است؟
پیش بینی ما این است که می توانیم تا پایان امسال رقمی معادل 50 میلیارد تومان 
دیگر قرارداد داشته باشیم. نکته دیگری که باید به آن اشاره کنم، این است که در 
قانون جهش تولید دانش بنیان، بحث معافیت مالیاتی مطرح شده. از قبل این 
، 20 میلیارد تومان پول به حساب دانشگاه واریز شده و رؤسای  معافیت تا امروز
یادی  دانشگاه ها نباید از این قانون غفلت کنند. ما قوانین و ماده واحدهای ز
یم که می توان از قبل آنها پول جذب دانشگاه ها کرد، ولی باید به این قوانین  دار

توجه کرد و در راستای استفاده حداکثری از آنها گام برداشت. 

برگزاری مراسم جشن ازدواج دانشجویی و حضور زوج ها در مشهد برای شرکت در 
مراسم »همسفر تا بهشت« را باید جزء مهم ترین برنامه های فرهنگی آموزش عالی برای 
تسهیل ازدواج دانشجویان دانست؛ موضوعی که بهانه ای برای جمع شدن اهالی 
رسانه در نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها شد تا پای صحبت های 
مصطفی رستمی رئیس نهاد و  مهدی فاطمی پور معاون فرهنگی نشسته تا در جریان 
آخرین اقدامات برای برگزاری بیست وهفتمین دوره ازدواج دانشجویی قرار بگیرند.

رستمی با بیان اینکه ازدواج از موضوعات مهم اجتماعی، فرهنگی و دینی کشور 
گاهانه و بهنگام از موارد مورد  و مسئله راهبردی جامعه ماست، گفت: »ازدواج آ
کید رهبری است. براساس اسناد بالادستی مثل سند دانشگاه اسلامی و سایر  تأ
سیاست های نظام در موضوع جمعیت، موضوع ازدواج بسیار مهم است.« رئیس 
گاهانه بهنگام و ساده  نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها تصریح کرد: »ازدواج آ
جزء مأموریت های دانشگاه ها در آموزش عالی است. طرح ملی همسفر تا بهشت 
برای توسعه نشاط زندگی سالم و امید در فضای دانشگاهی تشکیل شد و به تسهیل 
ازدواج دانشگاهی می پردازد. ما در فضای جدید به ازدواج به عنوان موضوع راهبردی 
نگاه می کنیم. تجربه ازدواج دانشجویی یکی از تجربه های موفق در ازدواج بوده است. 
مطالعات آماری که صورت  گرفته تأیید می کند ازدواج دانشجویی جزء موفق ترین 

ازدواج ها ازنظر پایداری ازدواج است.«

   ثبت نام دور جدید ازدواج دانشجویی از 5 آبان
او بیان داشت: »فروپاشی خانواده و طلاق در ازدواج دانشجویی با کمترین آمار مواجه 
است، براساس آمارهای موجود طی 10 سال اول زندگی که با ازدواج دانشجویی تشکیل 

شده فروپاشی ازدواج و طلاق حدود 5 درصد بوده است.«
رئیس نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها با اشاره به جزئیات بیست وششمین دوره 
ازدواج دانشجویی گفت: »در دوره گذشته که از ۷ آذر 1402 تا 25 اردیبهشت امسال 
بود 35 کاروان با ظرفیت 200 زوج به مشهد مقدس مشرف شدند و طرح همسفر تا 
بهشت برای آنها اجرا شد. سازماندهی ازدواج دانشجویی متناسب با تقویم دانشگاه ها 
انجام شد، سال گذشته بیش از 10 هزار و 350 زوج دانشجو ثبت نام کردند و ۷ هزار 

و 350 زوج به مشهد مقدس اعزام شدند.«
وی ادامه داد: »18 ساعت آموزش مهارت زندگی برای زوج های دانشجو برگزار شد، 
همچنین هزار و 160 زوج از مشاوره های فردی و خانوادگی استفاده کردند. ارتباط 
با مشاوره و مشاوران خوب از عوامل تثبیت کننده زندگی در ابتدای دوره تشکیل 
خانواده است . همچنین هشت ساعت برنامه فرهنگی برای زوجین برقرار شد. براساس 
نظرسنجی ای که از تمام شرکت کنندگان این دوره صورت گرفت میزان رضایت از دوره 

8۷ درصد بوده است.« رستمی با اشاره به بیست وهفتمین دوره ازدواج دانشجویی با 
بیان اینکه از شروط ثبت نام این است که یکی از زوجین در زمان ثبت نام حتماً باید 
دانشجو باشد، گفت: »ثبت نام بیست وهفتمین دوره ازدواج دانشجویی 5 آبان 1403 
آغاز شده و تا 30 آبان ادامه دارد. تاریخ عقد مجاز برای ثبت نام دانشجویان در این 
دوره ابتدای سال 1402 تا 30  مهر 1403 است. دانشجویان برای ثبت نام در این دوره 
به سامانه ازدواج دانشجویی به نشانی ezdevaj. nahad. ir مراجعه و ثبت نام کنند. 
اعزام ها از 26 آبان 1403 تا ابتدای ماه رمضان است. برنامه های آموزشی با موضوع 

جمعیت و فرزند آوری نیز طراحی شده اند.«

   دستگاه های اجرایی جدی تر 
پای کار ازدواج دانشگاهیان بیایند

، معاون فرهنگی و سیاسی نهاد نمایندگی رهبری در  در ادامه مهدی فاطمی پور
دانشگاه ها با بیان اینکه نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها به دلیل 
رسالتی که دارد باید نقش ویژه ای در حوزه آموزش داشته باشد، گفت: »بنابراین انواع 
کارگاه های آموزشی برای دانشجویان در زمان قبل ازدواج، بعد از عقد و بعد ازدواج 
برگزار می شود. برای دانشجویان بعد از ازدواج در حوزه فرزند آوری و تربیت فرزند، حل 

تعارضات در خانواده و کارگاه و دوره های آموزشی برگزار می شود.«
معاون فرهنگی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها در پاسخ به سؤال 
»فرهیختگان« مبنی بر مهم ترین دستاوردهای ستاد ازدواج دانشگاهیان گفت: »در 

این ستاد حدوداً 26 دستگاه عضوند که هرکدام از آنها باید بتوانند اقداماتی را در 
راستای تسهیل امر ازدواج این قشر انجام دهند. در همین راستا علاوه بر تشکیل 
جلسات این ستاد، یک کارگروه دائمی را ذیل ستاد داریم که نماینده دستگاه ها در 
آن حضور دارند و فرایند اجرایی و عملیاتی ستاد در جلسات بحث و بررسی شده 
کید بر اینکه در یک سال  و بین دستگاه ها رفت وبرگشت هایی داشته ایم.«او با تأ
گذشته با تمام این دستگاه ها جلسات جداگانه ای داشتیم و محور این جلسات 
نیز نحوه کمک این دستگاه ها با هدف ترویج و گسترش ازدواج در دوره دانشجویی 
بوده است، گفت: »جلسات متعددی درخصوص پیگیری وضعیت خوابگاه های 
متأهلی نیز داشته ایم، همچنین برخی از برنامه ها مانند زوج مانا خروجی همین ستاد 
محسوب می شود. البته نگاه مان آن است که اگر دستگاه ها جدی تر پای کار بیایند، 
قطعاً ستاد هم می تواند مؤثرتر و مفیدتر وارد میدان شود و کارهای عملیاتی خود را دنبال 
کند.« فاطمی پور درباره سهم نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها برای 
اجرای قانون جوانی جمعیت گفت: »براساس این قانون تکالیفی مستقیم بر دوش ما 
گذاشته  شده که ازجمله آن می توان به حوزه مراکز مشاوره در دانشگاه ها و همچنین 
سبک زندگی ایرانی- اسلامی اشاره کرد. البته حوزه هایی مانند خوابگاه متأهلی هم 
با اینکه مستقیماً برعهده ما نبوده و جزء وظایف ستاد است، اما تلاش کرده ایم در 
این زمینه هم پیگیری های جدی را داشته باشیم.«معاون فرهنگی نهاد نمایندگی 
مقام معظم رهبری در دانشگاه ها در توضیح بیشتر این مسئله گفت: »همچنین کار 
دیگری که با هدف تحقق این قانون انجام دادیم، بحث راه اندازی ادارات سبک 

زندگی ایرانی - اسلامی و تقویت مراکز مشاوره در دانشگاه ها بوده است؛ تا جایی که 
هم آیین نامه این مراکز تغییر کرده اند و هم ساختار و رویکرد فعالیت مراکز مشاوره را 
متفاوت کرده ایم؛ به طوری که فعالیت آنها از بیماریابی به سمت فعالیت های ترویجی 

و گفتمان سازی حرکت کرده است.«

   اولین جشن ازدواج دانشجویی 
در اصفهان برگزار شد

او گفت: »سامانه زندگی برخط در حوزه آموزش فعالیت کرده و محتواهای خوبی در 
حوزه پشتیبانی مهارت موردنیاز خانواده ها در این سامانه ایجاد شده که دانشجویان 
می توانند با ثبت نام در این سامانه از محتوای آن استفاده کنند. مسئله مهم دراین باره 
آن است که الزامی وجود ندارد تا استفاده کنندگان از سامانه مذکور دانشجو باشند.« 
معاون فرهنگی و سیاسی نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها به جشن های ازدواج 
دانشجویی اشاره کرد و گفت: »بیش از 100 جشن ازدواج دانشجویی سال گذشته در 
دانشگاه ها برگزارشده؛ به اضافه 30 برنامه که در مشهد مقدس داشتیم. همچنین ما 
شب گذشته جشن ازدواج دانشجویی را با 650 زوج از دانشگاه های استان اصفهان 

را برگزار کردیم که اولین جشن ازدواج دانشجویی در سال جاری است.«
فاطمی پور در ادامه به واسطان ازدواج های دانشجویی اشاره کرد و گفت: »دوره هایی 
برای عزیزانی برگزار کردیم که علاقه مند به حمایت از تشکیل خانواده و وساطت 
ازدواجند، در زمینه ازدواج دانشجویی مشاورانی نیز  را تربیت کرده ایم.«وی افزود: 
»کارگاه های آموزشی برای دانشجویان مجرد برگزار و یک درس دو واحدی »دانش 
خانواده« برای دانشجویان تهیه کرده ایم که هرسال 300 هزار دانشجو در این کلاس ها 
شرکت می کنند. سامانه همرسان را راه اندازی کرده ایم که دفتر این سامانه در 45 
دانشگاه کشور ایجاد شده است. دانشجویان به صورت برخط در این سامانه ثبت نام 
کرده، علاقه مندی، شروط و اطلاعات موردنیاز را ثبت و سامانه را رصد می کنند، سپس 
از طریق مشاور و خانواده ها کمک می شود تا گزینه موردنظر برای ازدواج معرفی شود.« 
فاطمی پور افزود: »درباره برنامه دردانه اصلاحاتی داشتیم و آن را به سمت فرهنگ سازی 
و گفتمان سازی فرزند آوری هدایت کردیم و حداقل های آموزشی و تشویقی برای این 
برنامه داشته ایم و درخواست ما از دستگاه فعال در این حوزه این است که به زمان 
طلایی ازدواج توجه کنند؛ چراکه عدم توجه به این موضوع موجب افزایش سن ازدواج 
می شود.«معاون فرهنگی و سیاسی نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها در توضیح 
بیشتر وضعیت این برنامه در پاسخ به سؤال یکی از رسانه ها پیرامون وضعیت تأمین 
مالی این طرح گفت: »این طرح به صورت جداگانه در بعضی دانشگاه های کشور 
... درطول ترم برای دانشجویانی که صاحب فرزند می شوند اجرا  در غالب جشن ها و
می شود. ضمن اینکه طرح دردانه به ستاد ملی جمعیت نیز ارسال شده، اما اگر منابع 

مالی تأمین نشود و حامی پیدا نکنیم به همین حد اکتفا خواهیم کرد.«

رئیس دانشگاه فردوسی مشهد در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

به کارگر  بی جیره و مواجب برای غربی ها در تولید علم تبدیل نشویم
 برای رفع دغدغه های نسل زد باید به سمت قراردادهای پژوهشی رفت

معاون فرهنگی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها در پاسخ به »فرهیختگان« خبر داد

کز مشاوره در راستای تحقق قانون جوانی جمعیت تقویت برنامه های ترویجی مرا
زهرا رمضانی

خبرنگار گروه دانشگاه 

زهرا رمضانی
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